
7 posiedzenia, V, sesyi, V. peryodn Sejmu galicyjskiego 
z dnia 7. Grudnia 1837.

Początek o godzinie 11. minut 40.
Przewodniczący Marszałek krajowy J. E. kr. Jan Tarnowski
Sekretarze: pp. St. Badeni, A. Jędrzejowicz, Wł. ks. Sapieha, ks. Siczyński.
Obecnych posłów 124.
Ze strony c. k. Rządu c. k. Namiestnik J. E. Filip Zaleski.
Marszałek konstatuje dostateczną ilość posłów i zagaja posiedzenie.
Protokół z 6. posiedzenia uznaje Marszałek za przyjęty, gdyż żadnych przeciw niemu nie 

wniesiono zarzutów.
J. E. Marszalek oznajmia iż udzielił p. Rapaportowi urlopu dni osiem, zaś p. Brykczyń- 

skiemu dni trzy.
Na wniesioną prośbę udziela Izba p. Siemiginowskiemu urlopu do końca obecnej sesyi sej

mowej.
Sekretarz p. A. Jędrzejowicz czyta spis petycyi wniesionych po dzień 7. Grudnia b. r. od 

Nr. 334, do Nr. włącznie które przydzielono następującym komisy om:
Komisyi szkolnej I -  334, 341, 342, 343, 352 do 357 włącz|Lc, 359, 360, 361, 363, 378, 381. 

384, 387, 388, 392, 394.
Komisyi administracyjnej L. -335, 347, 348, 350, 351, 374, 379, 382, 383.
Komisyi prawniczej L. 336, 339, 345, 386.
Komisyi gospodarstwa krajowego L. 337, 397, 398, 399, 401, 402, 404.
Komisyi drogowej L. 338, 344, 34-9, 375, 380.
Komisyi budżetowej L. 340, 358, 362, 364 do 369 włącznie, 370, 371, 373, 376, 377, 385, 

389, 390, 391. 393, 395, 400, 403, 405, 406.
Komisyi petycyjnej L. 346.
Komisyi górniczej L 372.
Komisyi gminnej L. 396.
Sekretarz p. St. Badeni czyta następujący dostatecznie poparty wniosek.

W n i o s e k .

Zważywszy, że ustawą z 21. Maja 1887. (Dz. pp. L. 52) w klasie VI. w pozycyach 23 do
27 ustanowione zostały taryfy cłowe od zboża i mącznych produktów w tej wysokości, jak one
w cesarstwie niemieckiem ustawą z 20. Lutego 1885 zaprowadzone zostały;
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zważywszy, źe zrównanie taryf cłowych od zboża w Monarchii austryackiej z temiż ta ry 
fami Państwa niemieckiego nastąpiło z inicyatywy c. k. Rządu, który w tym celu §. 2. pierwo
tnego swego przedłożenia zm ienił;

zważywszy, że w cesarstwie nietnieckiem zamierzone jest podwyższenie taryf cłowych od 
zboża i mącznych produktów, a tym sposobem utrudnienie lub uniemożliwienie odbytu rosyj
skiego zboża w Niemczech, któreby odbytu szukać musiało w państwach z mniejszą taryfą 
clową, jak  ona w cesarstwie niemieckiem zaprowadzoną być ma, zważywszy, że nasz kraj, jego 
handel zbożowy i rolnictwo przez to najbardziej narażony zostanie na dotkliwe straty.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Sejm poleca Komisyi kultury krajowej, ażeby zbadała sprawę podwyższenia taryfy cłowej 

od zboża i mącznych produktów w cesarstwie niemieckiem, by zbadała oddziaływanie tego pod
wyższenia taryf cłowych na rolnictwo i handel zbożowy w Galicyi i przedłożyła w tym wzglę
dzie Sejmowi sprawozdanie i dotyczące wnioski.

Wnioskodawca Apolinary Jaworski w. r.
Solecki, Stanisław Starowiejski, Piłat, Płaziński, Alfred Potocki, Wodzicki, J. Stadnicki, 

Romer, Artur Potocki, Scipio, Wład. Struszkiewicz, Czartoryski, Kowalski, Kaszewko, Worański, 
Max, Rey, Łoziński, Weissmann, Górecki, Popiel, A. Jędrzejowicz, K. Badeni, J. Korytowski, 
Wernicki. Władysław Zuk Skarzewski, Bobczyński, Zoll, A. Zborowski, Gniewosz, Stanisław 
Tarnowski (juu.), St. Polanowski, St. Klucki, Żywicki, Z. Kozłowski, Edw. Jędrzejowicz, Kucz
kowski, Strasser, Bobrzyński, Stan. Jędrzejowicz, E. Sanguszko, Stan. Badeni, Wlad. Koziebrodzki, 
Hoszard, Madeyski, Majer, Onyszkiewicz, Romanowicz, Mroczkowski, E. Uderski, F. Pławicki, 
Waygart, Czerkawski, Kapri, Kazaraki, Gross, W. Rogoyski, J. Gnoiński, Ohrymowicz, W. Gnoiń- 
ski, E. Torosiewicz, S. Koziebrodzki, M. Wolański, Szeptycki.

J. E. Marszałek oświadcza iż wniosek ten traktowanym będzie regulaminowo.
Sekretarz p. ks. Siczyński czyta następujący dostatecznie poparty wniosek.

W n i o s e k .

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
I. Poleca się Wydziałowi krajowemu, by przygotował i na najbliższej sesyi sejmowej przed

łożył materyały i dane, potrzebne do zmiany §. 11 a) b) c) i §. 12 noweli drogowej z dnia 7. 
Lipca 1885 fDz. u. kr. I. 39) w tym kierunku, iż wszelkie koszta budowania i utrzymywania 
dróg gminnych mają ponosić wszystkie warstwy społeczeństwa wedle wysokości bezpośrednich 
podatków, przez każdego opłacanych ;

by zbadał i przedłożył swą opinię, czy nie dałyby się ciężary drogowe rozłożyć na obo
wiązanych w formie dodatku do podatków, mianowicie by przygotował i przedłożył obliczenie 
przeprowadzone na podstawie autentycznych danych, tak dawniejszych, jak  osobliwie wziętych 
z rachunków i preliminarzy miejscowych zarządów drogowych z r. 1887 i z preliminarzy na 
rok 1888:

1) Ile dni roboczych wymaga rocznie naprawa wszystkich dróg gminnych w całym kraju 
podług powiatów.

2) Ile materyalu drewnianego potrzeba rocznie na budowanie i naprawę mostów na wszyst
kich drogach gminnych w kraju.

3) Jaka jest cena dnia robocizny i jak a  cena materyalu drewnianego, ustanowiona przez 
pojedyńcze Rady powiatowe dla wykupna od prestacyj.

4) Ile jest w kraju kilometrów gminnych dróg komunikacyjnych (traktów), a ile dróg 
polnycn, przyjętych do preliminarzy przez miejscowe zarządy drogowe i do powiatowego k a ta 
stru dróg gminnych.

5) Ile jest mostów i jakiej kategoryi na wszystkich drogach gminnych.
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Postanowienia §. 12 ustępu 2, 3, i ,  5, 6, 7;
§■ 13 „ 2 ;
§■ 14 „ 4;
§• 16
§• 19 _ 1, 2 ;
§. 26 ostatniego ust.
§. 27 1. 3;

noweli drogowej z dnia 7. Lipca 1885 (Dz. u. k. 1. 39 z r. 188530(9) w dotychczasowem brzmieniu 
przestają obowiązywać i mają opiewać, jak  następuje :

§ .  12.

Ust. 2. Od każdego numeru domu, położonego w gminie wiejskiej, i od każdej rodziny, 
a względnie partyi, która prowadzi samoistne gospodarstwo domowe, a mieszka na obszarze 
dworskim, albo w gminie miejskiej, należy odrabiać po dwa dni piesze.

Ust. 3. Kto opłaca podatek bezpośredni, przepisany w gminie albo na obszarze dworskim, 
płaci rocznie oprócz wyżej oznaczonej prestacyi 3 n|„ dodatku do podatków bezpośrednich do po
wiatowej kasy funduszu dróg gminnych.

Ust. 4. Obszar dworski jest prócz tego obowiązany do wydania potrzebnego i przydatnego 
materyału drewnianego do budowania i naprawienia mostów i na inne potrzeby, których wymaga 
budowanie i utrzymywanie dróg gminnych, rocznie do wysokości 5°|0 od podatków bezpośre
dnich opłacanych przez obszar dworski. Obszar dworski, który w ciągu roku nie wydal drewnia
nego materyału w wartości 5llf0 od podatków, jest obowiązany reszłującą zaległość zapłacić do 
powiatowego funduszu mostowego dróg gminnych.

Koszta dowozu materyału drzewnego mają być pokrywane środkami wskazanymi w §. 11 a) c).
Ust. 5. Zarządowi drogowemu wolno będzie przy układaniu preliminarza wskazać tych 

właścicieli bydła roboczego, którzy zamiast roboty pieszej są obowiązani do odbywania roboty 
ciągłej, po jednym dniu ciągłym za dwa dni piesze.

Ust. 7. odpada.
§. 13-

Ust. 2. Do powiatowego funduszu dróg gminnych wpływają:
aj dodatki do podatków (§. 12 ust. 3).
b) spłata za uiewydany materyał drewniany (§. 12 ust. 4).

§. 14.

Ust. 4. Prestacye w rohociżnie, nie użyte (nie odrobionej w ciągu roku, mają obowiązani 
do nich spłacić do 30 dni po skończonym roku do kasy miejscowego funduszu drogowego. Do 
miejscowego funduszu drogowego wpływają prócz tego wynagrodzenia szkód, zrządzonych na 
drogach wskutek przekroczenia przepisów policyi drogowej.

Należytośe, zalegającą z tytułu prestacyi w materyale, należy spłacić do 30 dni po skoń
czonym roku do kasy funduszu powiatowego mostowego dróg gminnych (§. 12 ust. 4, §. 13 
ust. 2 b).

§. 16.
Każdy, obowiązany do prestacyj w rohociżnie (§. 12 ust. 2), może się od niej wykupić 

spłacając jej wartość na podstawie ceny, ustanowionej przez Radę powiatową (§. 26 ust. 5) a to 
najdalej do 1. Marca każdego roku z góry do kasy miejscowego funduszu drogowego (§. 14 ust. 4).

Obszar dworski może się wykupić od prestacyj w materyale drewnianym spłacając 5 ' j 0 
od podatków bezpośrednich (§. 12 ust. 4) a to najdalej do 1. Marca każdego roku z góry, do 
powiatowej kasy funduszu mostowego dróg gminnych (§. 14 ust. 4). Obszar dworski, który chce
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się wykupić od prestaćyj w materyale drewnianym, jest obowiązany uwiadomić o tem Wydział 
powiatowy naprzód, a w każdym razie przed ułożeniem powiatowego preliminarza dróg gminnych.

§■ 26.
Ust. 7. Rada powiatowa zaznacza na podstawie preliminarzy, przedłożonych przez zarządy 

drogowe, te miejscowości, w których roczna prestaeya obszarów dworskich w materyale drewnia
nym, względnie deklarowane relutum (§. 16 ust. 2, 3) nie pokryje preliminowanych potrzeb 
w materyale drewnianym i orzeka o pokryciu tej nadwyżki z powiatowego funduszu mostowego, 
któremu w potrzebie przychodzi w pomoc powiatowy fundusz dróg gminnych.

§. 27.

L, 3. Wydział powiatowy zarządza powiatowym funduszem dróg? [gminnych i powiatowym 
funduszem mostowym tych dróg, przedkłada corocznie Radzie powiatowej preliminarz potrzeb, 
które z tych funduszów mają być pokryte i wyznacza zasiłki w myśl §. 13.

Art. II.

Niniejsza ustawa będzie obowiązywać od 1. Stycznia po ogłoszenia jej w dzienniku ustaw 
i rozporządzeń krajowych i ma mieć zastosowanie do odnośnych postanowień ustawy o publi
cznych dojazdach kolejowych.

Art, III.

Wzywa się c. k. Rząd, aby natychmiast i bezzwłocznie, zanim jeszcze obecna ustawa dro
gowa będzie zmienioną, poczynił w niej w porozumieniu z Wydziałem krajowym i zaprowadził 
wszelkie możliwe ulgi w drodze administracyjnej, mianowicie też przez zmianę obecnej instruk- 
cyi, szczególnie w duchu tych postanowień, jakie tu w przedłożonym pod II. projekcie zmiany 
ustawy drogowej są wymienione.

Wnioskodawca M. Siczyński.
J. Romańczuk, Kaczała, Kaszewko, Leniński, Feliks Biliński, Ochrymowi-cz, Antoni Chamiec 

Bereżnicki, Mroczkowki, E. Uderski, Dr. Antoniewicz, Mandyczewski Romanowicz, Goldmann.
J. E. Marszałek oświadcza, iż wniosek powyższy traktowanym będzie według przepisów 

regulaminu.
Przystąpiono do porządku dziennego którego pierwszym punktem j e s t :
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału krajowego z czynności vt zakresie przemysłu 

krajowego.
Sprawozdawca p. Wereszczyński prostuje następujące omyłki druku zawarte w sprawozda

niu mianowicie: Na str. 17. pod napisem „uzupełniająca szkoła przemysłowa w Jarosławiu 
w ustępie IV. wierszu 7. po słowach „a nadto“ optisczone są słowa „pomimo, że preliminarz 
gminny szkolny zawiera pozycyę tyczącą się szkoły malarstwa".

Pod względem formalnym wnosi sprawozdawca odesłanie powyższego przedmiotu do korni- 
syi gospodarstwa krajowego.

Przemawia p. Weigel, i wnosi wybór osobnej komisyi z 9 członków do powyższego przed
miotu, i odesłania takowego do tej komisył.

Izba popiera dostatecznie wniosek p. Weigla.
Przemawia JE. p. hr. Ludwik Wodzicki, i w zasadzie nie sprzeciwia się powyższemu wnio

skowi.
Przemawia p. Antoniewicz i wnosi ażeby wszystkie sprawy przemysłowa odesłać do nowo 

obrać się mającej komisyi.
P. hr. St. Badeni przemawia pod względem formalnym.
Przemawia następnie p. Romanowicz i popiera wniosek p. Weigla.
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Po zrzeczeniu się głosu przez Sprawozdawcę, i przemówieniu p. Antoniewicza który przy
stępuje do wniosku p. Weigla. — Izba uchwala wybór osobnej komisyi przemysłowej z 9 członków, 
i odesłanie do takowej sprawozdania Wydziału krajowego z czynności w zakresie przemysłu 
krajowego.

JE. Marszałek oświadcza, źe wybór komisyi uchwalonej postawi na porządku dziennym 
n a jb l iż s z e j  posiedzenia.

Z kolei następuje:
Pierwsze czytanie wniosku p. Madeyskiego o polecenie Wydziałowi krajowemu, by zba

dawszy potrzebę reformy postępowania sądowego w sprawach niespornych, przedstawił zasady 
do zmian ustawodawczych.

P. Madeyski uzasadnia swój wniosek, zaś pod względem formalnym wnosi odesłanie tako
wego do komisyi prawniczej.

Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Następuje pierwsze czytanie wniosku p. Merunowicza o poleceniu Wydziałowi krajowemu, 

by zbadał i przedstawił wnioski, jak zaradzić włóczęgostwu w naszym kraju.
1J. Merunowicz uzasadnia swój wniosek zaś pod względem formalnym wnosi odesłanie la 

kowego doSjpuiisyi administracyjnej.
Izba, uchwala ten woiosSk bez rozprawy.
Następuje sprawozdanie komisyi petycyjnej: o petycyi pogorzelców ze Sassowa o udziele

nie zapomogi jakoteż w przedmiocie spraw gminnych; o petycyi Franciszka Waltera dyetaryu- 
sza przy Wydziale krajowym w przedmiocie uzyskania yeniam aetaiis.

Sprawozdawca p. Merunowicz uwolniony od czytania sprawozdania czyta następujący • wnio
sek komisyi w załatwieniu petycyi pogorzelców Sassowa.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
1. Dla pogorzelców gminy miasteczka Sasowrn w powiecie złoczowskim wyznacza się z fun

duszów krajowych kwotę 2000 zł. w. a., która ma być rozdzieloną przez Wydział Rady powia
towej złoezowskiej pomiędzy pogorzelców bez różnicy wyznań, w porozumieniu z komitetem 
miejscowym.

2. O ile osnowa petycyi, o której mowa, odnosi się do innych spraw gminnych, odstępuje 
się ją c. k. Władzom politycznym do właściwego załatwienia.

Przemawiają pp. Augustynowicz i kr. Golejewski.
Po przemówieniu sprawozdawcy, Izba w głosowaniu uchwala oddzielnie ustęp 1. i 2. zgo

dnie z wnioskiem komisyi.
Sprawozdawca p. Merunowicz czyta sprawozdanie komisyi petycyjnej o prośbie do L. 212J283 

p. Franciszka Waltera, dyetaryusza przy oddziale rachunkowym Wydziału krajowego o „veniam 
ae ta tis", z następującym wnioskiem komisyi.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
P. Franciszkowi Walterowi dyetaryuszowi przy oddziale rachunkowym Wydziału krajowego 

Sejm przyznaje w drodze łaski prawo do uzyskania stałej posady w służbie krajowej, pomimo 
iż przekroczył 40 rok życia.

Izba w głosowaniu uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Następuje sprawozdanie o petycyi Józefa Webera i Jana Kennera pełnomocników rzeżui- 

ków w Jaworzn; u o pośrednictwo względem zatwierdzenia ugody zawartej z władzą skarbową 
w Chrzanowie w przedmiocie dzierżawy podatku konsumcyjnego od mięsa w okręgu Jaworzno.

Sprawozdawca p. Płazi ii sk i czyta sprawozdanie komisyi petycyjnej w przedmiocie prośby 
do L. 19. sejm. 49. Józefa Webera i Jana Kennera pełnomocników rzeżników w Jaworzniu (po
wiat Chrzanów) o pośrednictwo względem zatwierdzenia ugody zawartej z Władzą skarbową
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w Chrzanowie o dzierżawę podatku konsumcyjnego od mięsa na lat trzy w okręgu Jaworzno, 
z następującym wnioskiem komisyi.

Wysoki Sejm zechce uchwalić:
Petycyę Józefa Webera i Jan a  Kennera rzeżników z Jaworzna o zatwierdzenie zawartej 

z Władzą skarbową umowy o dzierżawę podatku konsumcyjnego od mięsa w okręgu Jaworzno 
odstępuje się c. k. Rządowi do właściwego dalszego postępowania.

Izba uchwala wniosek powyższy bez rozprawy.
Następuje sprawozdanie komisyi szkolnej: o petycyi nauczycieli etatowej XI-tej szkoły po

spolitej na Dajworze w Krakowie o przyznanie im dodatków służbowych od dnia 1. Lutego 1887.
Sprawozdawca p. Zoll czyta sprawozdanie powyższe w brzmieniu uastępującem:
Sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi nauczycieli etatowej XI. szkoły pospolitej na D aj

worze w Krakowie o przyzuanie im dodatków służbowych od dnia 1. Lutego 1887.
Wysoki Sejmie!
Nauczyciele nowo otworzonej etatowej XI. szkoły pospolitej na Dajworze w Krauowie pro

szą o przyznanie im tychsamyeh dodatków służbowych, które na mocy uchwały Wys. Sejmu 
z dnia 14. Października 1878. przyznane są wszystkim dotąd istniejącym tamtejszym siedmiu 
czteroklasowym szkołom męzkim.

Ponieważ się tu rozchodzi o zastosowanie przytoczonej poprzednio uchwały Wysokiego 
Sejmu, a sprawa ta poruszoną została także już w drodze administracyjnej, przeto wnosi komisya 
szkolna:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę nauczycieli etatowej XI. szkoły pospolitej na Dajworze w Krakowie, o przyznanie 

im dodatków służbowych od dnia 1. Lutego 1887- odstępuje się Radzie szkolnej krajowej do 
załatwienia.

Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Następuje sprawozdanie o petycyach Heleny Bojakowskiej, Leona Rzeszowskiego, Karoliny 

Łuszpińskiej Agaty Ferensiewicz, Antoniny Zawadzkiej i Karoliny Dzbańskiej;
0 petycyi Jana Lisiewicza o przyznanie mu emerytury za czas od 1. Września 1884 do 

12. Grudnia 1885;
1 w przedmiocie petycyi Franciszka Kwolika o wliczenie mu trzech lat służby wojskowej do 

emerytury.
Sprawozdawca p. Rornanowicz czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyach: L. 27 p. 5. 

Heleny Bojakowskiej, L. 66/p. 86. Leona Rzeszowskiego, L. 114[pet. 69. Karoliny Łuszpińskiej, 
L. 256|p. 186. Agaty Ferensiewicz, L. 259/p. 189. Antoniny Zawadzkiej i L. 260/p, 190. Karo
liny Dzbańskiej w sprawach emerytalnych z następującym wnioskiem komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
Petycyę Heleny Bojakowskiej, Leona Rzeszowskiego, Karoliny Łuszpińskiej, Agaty Feren- 

siewiczowej, Antoniny Zawadzkiej i Karoliny Dzbańskiej odstępuje się Radzie szkolnej kra jo
wej do załatwienia.

Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Sprawozdawca p Rornanowicz czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi do L. 233|304 s.

Jana Lisiewicza, o przyznanie mu emerytury za czas od 1. Wsześnia 1884. do 12. Grudnia 1885.
z następującym wmoskiem komisyi.

Wysoki Sejm raczy nad prośbą Jana Lisiewicza przejść do porządku dziennego.
izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Sprawozdawca p. Rornanowicz czyta sprawozdanie komisyi szkolnej w przedmiocie petycyi 

do L. 234/305 s. Franciszka Kwolika, o wliczenie mu trzech lat służby wojskowej do emerytury 
z następującym wnioskiem komisyi.



Wysoki Sejm raczy nad prośbą Franciszka Kwolika przejść do porządku dziennego.
Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Z kolei następuje sprawozdanie komisyi administracyjnej o sprawozdaniu Wydziału krajo

wego w sprawie petycyi mieszkańców przesiolka Laskówka w powiecie Brzozowskim w przed
miocie wyłączenia tej miejscowości ze związku gminy Bachórz i utworzenia z niej samoistnej 
gminy.

Sprawozdawca p. Henzel uwolniony od czytania sprawozdania, prostuje omyłkę druku za
wartą w spiawozdaniu mianowicie: na str. i. w ustępie 2. wierszu 2. należy opuścić spójnik „ i :< 
i czyta następujący projekt ustawy:

U s t a w a
z d n i a ................................. obowiązująca w Królestwie Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księstwem
Krakowskiem o wyłączeniu przysiółka Laskówka w powiecie Brzozowskim ze związku gminy

Bachórz i utworzeniu zeń odrębnej gminy.

Za zgodą Sejmu Mojego Królestwa Galicyi Lodomeryi wraz z Wielkiem Księstwem 
Krakowskiem :

Art. I.

Przysiółek Laskówka w powiecie Brzozowskim zostaje wyłączonym ze 
związku gminy Bachórz i tworzyć ma samoistną gminę.

Art. II.

Do chwili prawomocnego ukonstytuowania się nowych reprezentacyj 
gminnych w Bachurzu i Laskówce pozostaje dotyczasowa wspólna repre- 
zentacya gminna w urzędowaniu.

Art. III.

Ustawa niniejsza wchodzi w życie z dniem jej ogłoszenia,

Art. IV.

Wykonanie tej ustawy poruczam Memu Ministrowi spraw wewnętrz
nych.

W rozprawie ogólnej nikt głosu nie żąda. a Izba przystępuje do rozprawy szczegółowej. 
Sprawozdawca czyta Art. I. II, I I I  i IV. oraz tytuł i wstęp projektu ustawy.
Izba w głosowaniu uchwala oddzielnie Art- I, II, III i IV. tytuł i wstęp bez rozprawy. 
Uchwaliwszy następnie na wniosek sprawozdawcy przystąpić do trzeciego czytania bez czy

tania, uchwala Izba cały projekt ustawy w 3. czytaniu w brzmieniu następującem:

U s t a w a
z d n i a .................................. obowiązująca w Królestwie Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księstwem
Krakowskiem o wyłączeniu przysiółka Laskówka w powiecie Brzozowskim ze związku gminy

Bachórz i ntworzeniu zeń odrębnej gminy.
Za zgodą Sejmu Mojego Królestwa Galicyi i Lodomeryi wraz z Wiekiem Księstwem K ra

kowskiem, rozporządzam:

Art. I.

Przysiółek Laskówka w powiecie Brzozowskim zostaje wyłączonym ze 
związku gminy Bachórz i tworzyć ma samoistną gminę

Protokół 7. posiedzenia z dnia 7. Grudnia 1887. 7
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Art. II.

Do chwili prawomocnego ukonstytuowania się nowych reprezemacyj 
gminnych w Bachurzu i Laskówce pozostaje dotychczasowa wspólna repre- 
zentacya gminna w urzędowaniu.

Art. III.

Ustawa niniejsza wchodzi w życie z dniem jej ogłoszenia

Art. IV.

Wykonanie tej ustawy poruczam Memu Ministrowi spraw wewnętrz
nych.

Z porządku dziennego następuje sprawozdanie komisyi administracyjnej o sprawozdaniu 
Wydziału krajowego w przedmiocie wyłączenia przysiółka Radocka Góra ze związku gminy Ra- 
docza, a wcielenie do gminy Wysoka w powiecie Wadowickim.

Sprawozdawca p. Henzel uwolniony od czytania sprawozdania, czyta następujący projekt 
u s taw y :

U s t a wr a

z d n i a .................................obowiązująca w Królestwie Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księstwem
Krakowskiem o wyłączeniu przysiółka Radocka Góra ze związku gminy Radocza i wcielenie go

do gminy Wysoka w powiecie Wadowickim.

Zgodnie z uchwałą Sejmu Mojego Królestwa Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księstwem 
Krakowskiem rozporządzam co następuje :

Art, I,

Przysiółek Radocka Góra w powiecie Wadowickim wydziela się ze 
związku gminy Radocza, a przydziela się do gminy Wysoka.

Art. II.

Wykonanie niniejszej ustawy poruczam Mojemu Ministrowi spraw we
wnętrznych.

W rozprawie ogólnej nikt głosu nie żąda a Izba przystępuje do rozprawy szczegółowej. 
Sprawozdawca czyta Art. I, II. tytuł i wstęp projektu ustawy, izba w głosowaniu uchwala 

oddzielnie Art. I. i II. tytuł i wstęp bez rozprawy.
Uchwaliwszy następuie na wniosek sprawozdawcy przystąpić do trzeciego czytania bez czy

tania uchwala Izba cafy projekt ustawy w 3. czytaniu w brzmieniu następującem:

U s t a w a

z d n i a ....................................... obowiązująca w Królestwie Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księ
stwem Krakowskiem o wyłączeniu przysiółka Radocka Góra ze związku gminy Radocza i wcie

lenie go do gminy Wysoka w powiecie Wadowickim.

Zgodnie z uchwałą Sejmu Mojego Królestwa Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księstwem
Krakowskiem rozporządzam co następuje:
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Art. T.

Przysiółek Radocka Góra w powiecie Wadowickim wydziela się ze 
związku gminy Radocza, a przydziela się do gminy Wysoka.

Art. II.

Wykonanie niniejszej ustawy poruczam Mojemu Ministrowi spraw we
wnętrznych.

Na wniosek p. Zolla uchwala Izba wzmocnienie komisyi prawniczej o jednego członka.
Sekretarz p. hr. St. Badeni czyta następujące pismo e. k. Prezydum Namiestnictwa.

L. 125.36. Ekscelencyo!
Na podstawie Najwyższego upoważnienia i wskutek reskryptu Jego Ekscelencyi p. Ministra 

spraw wewnętrznych z dnia 2. Grudnia b. r. L. 4505 M. J. mam zaszczyt złożyć do laski Mar
szałkowskiej jako przedłożenie rządowe projekt ustawy zmieniającej §§. 79, 80 i 81 względnie 
art. I. ustawy z dnia 17. Czerwca 1874 Dz. u. kr. Nr. 51.

Racz Wasza Ekscelencyo zamieścić to przedłożenie rządowi na jednem z najbliższych po
siedzeń Sejmu krajowego.

Przy tej sposobności raaz Wasza Ekscelencyo przyjąć wyrazy mego wysokiego szacunku.

We Lwowie dnia 7. Grudnia 1887.
C. k. Namiestnik Zaleski m. p.

Do JE. Jaśnie Wielmożnego Pana Jana hr. Tarnowskiego c. k. rzecz, tajnego radcy, Mar
szałka krajowego etc. we Lwowie.

JE. Marszałek oświadcza iż przedłożenie powyższe umieści na porządku dziennym jednego 
z najbliższych posiedzeń Sejmu.

Po wyczerpaniu porządku dziennego JE. Marszałek zamyka posiedzenie i naznacza nastę
pne na dzień 9. Grudnia b. r. godz. 11 przed południem z nastąpującym porządkiem dziennym.

P o r z ą d e k  d z i e n n y

8 posiedzenia, 5. sesyi. V. peryodu Sejmu galicyjskiego, które się odbędzie w Piątek dnia 9.
Grudnia 1887 o godzinie 11. przed południem.

1. Pierwsze czytanie przedłożenia rządowego w przedmiocie zmiany §§. 79, 80 i 81 ustawy 
gminnej z 12. Sierpnia 1866 r. względnie art. I. ustawy z dnia 17. Czerwca 1874.

2. Pierwsze czytanie wniosku posła Władysława Koziebrodzkiego, o wezwanie c. k. Rządu, 
by w drodze ustawodawczej nregulowal pobór podatków w gminach.

3. Pierwsze czytanie wniosku posła Jaworskiego, w przedmiocie zbadania i zaradzenia na
stępstwom, jakie za sobą pociągnie dla rolnictwa i handlu zbożowego w Galicyi podwyższenie 
taryfy cłowej od zboża i mącznych produktów w cesarstwie niemieckiem.

4. Pierwsze czytanie wniosku posła ks. Siczyńskiego, w przedmiocie reformy niektórych 
postanowień ustawy drogowej.

5. Sprawozdanie komisyi administracyjnej o wniosku Wydziału krajowego co do prze
niesienia gmin Bratkowce, Stonkowa Burczyee stare i Burczyce nowe z okręgu jednej R e
prezentacji powiatowej do innej.

Sprawozdawca poseł Leniński.

6. Wybór komisyi dla spraw przemysłowych z 9 członków.
7. Wybór jednego członka celem uzupełnienia komisyi prawniczej.
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8. Sprawozdanie komisyi gminnej o wnioskach Wydziału krajowego, w przedmiocie zmiany 
ustswy o obszarach dworskich oraz §. 16. ustawy gminnej.

Sprawozdawca poseł Piłat.
9. Sprawozdanie z pe tycy j:
komisyi szkolnej a) z petycyi kieiownika przy szkole w Zawałowie Jana Furmana, o przy

dzielenie trzeciego nauczyciela;
b) z petycyi miejscowej Rady szkolnej w  Sidzinie, o przeistoczenie szkoły 

ludowej jednoklasowej na dwuklasową;
c) z petycyi konkurencyi szkolnej w Wyciążach, o przekształceuie tam

tejszej szkoły na dwuklasową ;
d) z petycyi miejscowej Rady szkolnej w Strzełiskach nowych, o prze

kształcenie tamtejszej szkoły na czteroklasową.
Sprawozdawca poseł Małecki.

Koniec posieezenia o godzinie 1. min. 35. z południa.

10

M arsza lek  kra jow y 

J a n  T  a p  n o  w  8 k i w. r.

S e k r e t a r z e :

St. Ba de n i  w. r. 
W ł. S ap ieha  w. r.



S p i s  p e t  y c y j
wniesionych po chień 9. G-ruclnia 1887.

334. Gmina Nagórce, przez p. Lenińskiego, w sprawie szkolnej, co do zmiany prawa prezento
wania nauczyciela w miejscowych szkołach.

335. Gmina Mielnica i inne okręgu sądowego Mielnickiego, przez p. Borkowskiego, w sprawie 
utworzenia c. k. urzędu podatkowego w Mielnicy

336. Gmina Kowalówka, przez p. Kuczkowskiego, o przydzielenie jej do c. k. głównego urzędu 
podatkowego i c. k. sądu powiatowego w Kołomyi.

337. Gmina Tużyłów i 18 innych pow. Kałuskiego, przez p. Mazarakiego, o przyspieszenie reg u 
lacyi rzeki Łomnicy i Czeezwi.

338. Gmina Husiatyn, przez p. Mikołaja Wolańskiego, w sprawie opustu z czynszu dzierżawnego 
za myto na stacyi w Husiatynie.

339. Gmina miasta Czchowa, przez p. J . Stadnickiego, w sprawie ustanowienia c. k. Sądu po
wiatowego tamże.

340. Gmina Dębowa w pow. Łańcuckim, przez p. Scipiona, o bezprocentową pożyczkę w kwocie 
300 złr. i bezzwrotną zapomogę w kwocie 200 złr. na budowę nowej szkoły.

341. Gmina Mostki z Małinówką, przez p. Stanisława Badeniego, o pozostawienie radom szkol 
nym miejscowym prawa prezęntowama nauczycieli i zrównania datków pięcioletnich.

842. Gmina IlraDki, Kuty pow. Bobrka, przez p. Henzla. o wyłączenie ze związku szkolnego 
w Brzozdowcacb i ustanowienie szkoły we własnej gminie.

343. Reprezentacya gminy miasta Podhajec, przez p. Alfreda Potockiego, o odpisanie zaległej 
za r. 1886 tytułem dodatku na płacę nauczycieli kwoty 755 złr. 12 ct. i o zasiłek na bu
dowę szkoły.

344. Zwierzchność gminy Cbyrów. przez p Żurowskiego, o usunięcie zapór mytniczycb z śród
mieścia poza obręb miasteczka.

345. Zwierzchność gminy Łagiewniki, przez p. Płazińskiego, o wyłączenie z c. k. Sądu powia
towego w Skawinie, a włączenie do Sądu powiatowego w Podgórzu.

346. Zwierzchność gminy Męciszów i pięciu innych, przez p. Reya, w sprawie zapłacenia przez 
Antoniego Zakrzewskiego kwoty 445 złr. należnej za dostawę szutrn.

847. Zwierzchność gmiuy miasta Gródka, przez p. Weissmanna w sprawie podwyższenia wyna
grodzenia za dostarczone kwatery i pod wody dla wojska.

348. Z w ierzchność gm iny m iasta Tuchow a, przez p. ks. K op yciń sk iego , w SDrawie utworzenia
c. k . nrzędu podatkow ego tam że.

349. Mieszkańcy gminy wsi Jodłówki, przez p. ks. Kopycińskiego, w sprawie uwolnienia od 
płacenia myta, przez przeniesienie rogatki na drodze pow. Pruchnicko-Dubieckiej.

350. Wydział Rady powiatowej Sanockiej z poparciem petyeyi Wydziału powiatowego Sambor
skiego w sprawie założenia i utrzymywania zakładów dla nieuleczalnie chorych.

351. Wydział Rady powiatowej w Cieszanowie, przez p. Władysława Sapiehę, w sprawie podwyż
szenia wynagrodzenia za dostarczone przez gminy podwody dla urzędników.
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352. Rada szkolna miejscowa w Mostkach, przez p. Stanisława Badeniego, w sprawie przym u
sowego wywłaszczenia ogrodów i pól na cele szkolne.

353. Rada szkolna miejscowa w Czchowie, przez p. J. Stadnickiego, o zmianę §. 12. ust. szkol, 
celem polepszenia bytu starszym w służbie nauczycielom.

354. Rada szkolna miejscowa w Myślenicach, przez p. Lasockiego, z petycyą grona nauczycieli 
ludowych tamże o udzielenie stałego dodatku do płacy.

355. Rada szkolna miejscowa w Glinnie, przez o. Merunowicza, o podwyższenie płacy nauczy
cielowi.

356. Rada szkolna miejscowa w Osieku, przez p. Weissmanna, o podwyższenie rocznej pensyi 
tamtejszym nauczycielom.

357. Komisya szkolna zawiadująca szkolą przemysłową izraelicką imienia Marka Bernsteina we 
Lwowie, przez p. Gołdmanna. o przyznanie subweneyi na r. 1888 w kwocie 300 A .

358. Grono nauczycieli ludowych w Strzeliskaeh nowych, przez p. Henzla, o jednorazową za
pomogę.

359. Nauczyciele szkoły ludowej w Bóbrce, przez p. Henzla, o podwyższenie płacy.
360. Ernestyna Bartkowska i Julia Steinberg, nauczycielki w Brodach, przez p. Romanowicza, 

o zrównanie ich płac z płacami nauczycielek starszych.
361. Bazyli Koreniee. nauczyciel kierujący szkolą ludową w Stryju przez p. Fruchtmanna, 

o wyrównanie płacy i przyznanie dodatku za kierownictwo szkoły7.
362. Adam Kalikst Dunin, nauczyciel ludowy w Cueułowcach, przez p. ks. Kopycińskiego, o j e 

dnorazową zapomogę.
363. Wincenty Bieroński, nauczyciel ludowy7 w' Poroninie, przez p. Pławickiego, o dodatek w kw. 

50 złr. za kierownictwo szkołą.
364. Ten sam, przez p. Pławickiego, o zaliczkę zwrotną w kwocie 200 złr.
365. Towarzystwo śpiewackie „Lur,nia“ we Lwowie, przez p. Stanisława Jędrzejowieza. o stałą 

subwencyę na utrzymanie szkoły śpiewu solowego i chóralnego.
366. Towarzystwo dobroczynności w Krakowie, przez p. Weigla, o zasiłek na r. 1888.
367. Rada zawiadowcza Towarzystwa „Bursa przemyska", przez p. Way ś^arta, o subwencyę 

dla bursy.
368. Stowarzyszenie dla wspierania potrzebujących i godnych słuchaczów akademii górniczej 

w Leoben, przez p. Zolla, o wsparcie na r. 1 8 8 e ^
369. Wydział ruskiej bursy w Brzeżanaeh, przez p. Bereźnickiego, o jednorazową zapomogę.
370. Józef Sokołowski, przez p. Chamca, o subwencyę na zwiedzenie zakładów kieramiki za 

granicą i w Austryi w celach naukowych.
371. Ludwik Stasiak, art. malarz, przez p. Majera, o zapomogę na wyjazd za granicę celem 

dalszego kształcenia się za granicą w górnictwie.
•372. Wawrzyniec Teisseyre Dr. filozofii, przez p. Merunowicza, o stypendyum, celem dalszego 

kształcenia się za granicą w7 górnictwie.
373. Artur Marie, właściciel szkoły szermierki we Lwowie, przez p. Gnoińskiego, o subwencyę 

dla tejże szkoły w wysokości 200 złr.
374. Klaudya Torosiewiczowa właścicielka dóbr Sasowa, przez p, Onyszkiewicza, w sprawie za

prowadzenia posterunku żandarmeryi w Sasowie.
375. Jakób Mtiklbauer dzierżawca dochodów myta w Jarosławiu, przez p. Władysława Kozie- 

brodzkiego. o zniżenie czynszu dzierżawnego.
376. Antonina Przygocka wdowa po inżynierze, przez p. Merunowicza, o jednorazową zapomogę 

nu wychowanie syna.
377. Felicya Łueya Maehalska wdowa po nauczycielu ludowym, przez p, Heuzla, o bezzwrotną 

zapomogę.



378. Wydział Rady pow. w Zbarażu, przez p. Siczyńskiego, w sprawie zaprowadzenia Rad 
szkolnych okręgowych w każdym powiecie.

379. 25 gmin wiejskich powiatu sądowego Bukowsko, przez p. Słoneckiego, w sprawie zaprowa
dzenia urzędu podatkowego w Bukowsku.

380. Dwory i gminy w okolicy miasteczka Bukowska, przez p. Słoneckiego, o subwencyą na 
drogę z Bukowska do Sanoka przez Zboiska i Prusiek.

381. Zwierzchność gminy m. Zatora. przez p. Zolla, w sprawie podwyższenia płac nauczycielom 
tamtejszej szkoły.

382. Gmina Szydłowce, przez p. Siczyńskiego o wyjednanie pozwolenia na wypędzanie owiec i 
nierogacizny na pastwisko za granicę i na powrót.

383. Ta sama przez p. Sieczyńskiego, o wyjednanie pozwolenia na zwożenie zbiorów polnych 
z gruntów położonych za granicą w Rossyi.

384. Ta sama przez p. Siczyńskiego, o zmniejszenie prestacyi szkolnej.
385. Komitet cerkiewny w Mostkach, przez p. Siczyńskiego, o zapomogę na budowę nowej 

cerkwi.
386. Krajowe Towarzystwo Kupców i przemysłowców we Lwowie, przez p. Smolkę o zmianę 

ordynacyi wyborczej do Wys. Sejmu.
387. Rada szkolna miejsc, w Liszkach przez p. Romanowicza, o podwyższenie płacy nauczycie

lom w Kaszowce
388. Mieszczanie Tarnowsc}7, przez p. Rogoyskiego, o zatrzymanie męskiej szkoły wydziałowej 

w Tarnowie.
389. Ludwik Erazm Veltze właściciel i kierownik konces. prywat, szkoły handlowej w Tarno

polu, przez p. Maxa, o jednorazowy datek na urządzenie gabinetu dla towaroznawstwa i 
o stałą roczną subwencyę dla szkoły.

390. Adam Tabaezyński z Wróblowic, przez p. Struszkiewicza, prostuje pomyłkę zaszłą w obli
czaniu '[s części kosztów budowy tam na Dunajcu i o zwrot sumy 5142 zł. zamiast 3315 zł.

391. Onizima Czarnik, przełożona klasztoru PP. Bazylianek w Jaworowie, pp. Szeptyckiego, 
o subwencyę dla tego klasztoru.

392. Julia Selingerowa kierowniczka zakładu wychowawczo naukowego w Tarnopolu, przez p. 
Siczyńskiego, o dodatek równający się półtorarocznej płacy, którą pobierała jako dyrek
torka.

393. Jędrzej Lunda, Filipina Gołębska i Anna Krzeczunowiczowa współwłaściciele realności we 
Lwowie, przez p. Czaykowskiego, oferują sprzedaż realności właśnej na pomieszczenie 
żandarmeryi.

394. Rada szkolna miejsc, i grono nauczycieli ludowych w Zamarstynowie, przez p. Merunowi- 
cza, o zorganizowanie szkoły i polepszenie bytu tamtejszym nauczycielom.

395. Dominik Zachajkiewicz były porucznik wojsk polskich, przez p. Romanowicza, o zapomogę.
396. Wydział Rady pow lwowskiej, przez p. Abrahamowicza z poparciem petycyi Wydziału 

powiat, w Ilorodence w sprawie przyznania prawa kasom pożyczkowym gminnym polity
cznej egzekucji w ściąganiu zaległości.

397. Właściciele gruntów nad rzeką Lipą w Bołszowcaeh, przez p. Abrahamowicza w sprawie 
regulacyi rzeki Lipy.

398. Członkowie gminy Słobódki bolszowieckiej, przez p. Abrahamowicza w sprawie jak  wyżej.
399. Aleksander Krzeczunowicz, pp. Abrahamowicza w sprawie jak  wyżej.
400. Jan Woźniak stróż archiwum akt, grodz, i ziems. w Krakowie przez p. Bilińskiego o stabi

lizowanie i podwyższenie płacy.
401. Izabela z Suchodolskich Krzeczunowiczowa przez p. Abrahamowicza w sprawie regulacyi 

rzeki Gniłej Lipy.

Protofcói 7. posiedzenia z dnia i). Grudnia 1887. 13
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402. Wydział Rady pow. w Tarnobrzegu, przez p. Edwarda Jędrzejowicza w sprawie kredytu 
melioracyjnego.

403. Wydział spółki wodnej żabnickiej przez p. Męcińskiego, w sprawie zaliczenia pieniędzy
wypłaconych przez spółkę na rachunek kapitału dłużnego fuuduszowi krajowemu.

404. Włodzimierz Lisowski dzierżawca dóbr Jurków przez p. Polanowskiego, o subwencyę 
15.000 zł. dla gorzelni burakowej.

405. Rada szkolna miejsc w Klinkowie, przez p. St. Badeniego, z podaniem Rudolfa Pochinar 
skiego nauczyciela ludowego tamże o zaliczkę na płacę.

406. Wydział Czytelni akademickiej we Lwowie przez p. Stan. Badeuiego o subwencyę.

Ż Drukarni Ludowej we Lwowie.


